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U Bosni i Hercegovini izgra|ena nova termoelektrana nakon 29 godina

Privatna investicija vredna 550 miliona evra
SAVA MIRKOVI], direktor Rudnika i Termoelektrane „Stanari“

Moderna elektrana po evropskim standardima
Problemi energetskih kompanija na Starom kontinentu
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danas po~inje sa 

komercijalnim radom
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N a udaljenosti desetak kilometa-
ra od Doboja u Republici Srp-
skoj, danas }e biti sve~ano pu-
{tena u rad Termoelektrana
„Stanari“, instalisane snage 300

megavata ~iji je investitor britanska
kompanija EFT. U izgradnju te termoe-
lektrane ulo`eno je 550 miliona evra.

Termoelektrana „Stanari“ je prva
privatna i „greenfield“ investicija u ener-
getskom sektoru Bosne i Hercegovine sa
novom tehnologijom proizvodnje stru-
je i standardom za{tite `ivotne sredine.
Radovi na izgradnji TE „Stanari“ zapo-
~eti su u decembru 2012. godine a po~et-
kom 2016. je izvr{en prva sinhronizaci-
je termoelektrane sa elektroenerget-
skom mre`om BiH. U maju 2016. godi-
ne zapo~et je probni rad TE „Stanari“ i
uspe{no je proizvedeno prvih 1.000.000
megavat ~asova elektri~ne energije.

Eksploatacija uglja na toj lokaciji za-
po~eta je 1948. godine. Doga|aji devede-
setih godina rezultiraju u nedostatku
sredstava i za obnavljanje i nabavku no-
ve opreme, te nivo proizvodnje iz godi-
ne u godinu opada. Godine 2004. proiz-
vodnja je bezmalo stala, a rudnik nije
mogao da zadovolji potrebe svojih kupa-
ca a lo{u sliku su upotpunila nagomilana
dugovanja prema dobavlja~ima. Zapo-
sleni, njih 284, nisu dobijali primanja,
nije im se upla}ivalo socijalno niti im je
i{ao sta`. Suo~ene sa likvidacijom rudni-
ka i socijalnim slomom, vlasti Republi-
ke Srpske su u septembru 2004. raspisa-
le me|unarodni tender na koji se javila
samo kompanija EFT.

EFT rukovodi rudnikom od maja
2005. godine. U sanaciju i modernizaci-
ju rudnika ulo`eno je vi{e od 90 miliona
evra. Svi zaposleni su vra}eni na posao i
ispla}ene su ima sve zaostale zarade a sa

sindikatom je dogovoren i novi ugovor
o radu. Rudnik je saniran i stabilizovan,
na~in otkopavanja je optimizovan a sve
u cilju pove}anja kapaciteta na 2,5 mili-
ona tona uglja godi{nje, {to su koli~ine
neophodne za funkcionisanje termoe-
lektrane „Stanari“. 

Danas Rudnik i Termoelektrana
„Stanari“ zapo{ljavaju 751 radnika sa
planom da se taj broj pove}a na 900.
Prose~ne plate zaposlenih su znatno iz-
nad dr`avnog proseka a tako|e iznad
proseka plata u istoj industriji. Rudnik i
termoelektrana „Stanari“ ve} osam go-
dina ima implementirana tri sistema
upravljanja - kvalitetom po zahtevima
serije ISO 9000, upravljanja za{titom ̀ i-
votne sredine, po zahtevima standarda
ISO 14 001 i za{tite zdravlja i bezbedno-
sti na radu po zahtevima OHSAS 18 001.

Pogon Termoelektrane „Stanari“
projektovan je na bazi istra`enih i potvr-
|enih rezervi uglja od 108 miliona tona,
{to je dovoljno za kontinuiran rad na-
rednih 40 godina. Postoje}i kop Ra{ko-
vac raspola`e sa 10-godi{njim kapacite-
tom snabdevanja termoelektrane, [to je
u isto vreme i vreme otplate kredita pre-
ma kineskoj razvojnoj banci, a za ~etiri
godine bi trebao da bude otvoren i novi

povr{inski kop Ostru`nja. Termoelek-
trana }e imati, nepromenjenu godi{nju
proizvodnju od predvi|enih 2.000.000
megavat ~asova {to je oko 16 odsto od
ukupne potro{nje Bosne i Hercegovine. 

Postoje dva tehni~ka aspekta TE „Sta-
nari“ koja je izdvajaju od sli~nih termoe-
lektrana u regionu koje kao gorivo kori-
ste ugalj: kotao sa sagorevanjem u cirku-
lacionom fluidizovanom sloju (CFB) i
vazduhom hla|eni kondenzator (ACC).

CFB proces karakteri{e efikasno sago-
revanje {irokog spektra goriva, od lignita
do drvenaste biomase, istovremeno odr-
`avaju}i niske emisije {tetnih materija.
Temperature u lo`i{tu CFB kotla ni`e su
od temperature omek{avanja pepela, te
ne dolazi do negativnog efekta topljenja
pepela, a visoka efikasnost sagorevanja

obezbe|uje se dugim zadr`avanjem ~vr-
stih ~estica u lo`i{tu nastalo kao rezultat
fluidizovanog sloja i cirkulacije nesago-
relih ~estica putem ciklona. Emisije SO2
se kontroli{u doziranjem kre~njaka u sa-
mom lo`i{tu kotla. Efikasnost odstranji-
vanja SO2 u iznosu od 95 odsto i vi{e, de-
monstrirana je uz dobru iskori{}enost
sorbenta. Niske temperature lo`i{ta od
850°C do 890°C, rezultiraju veoma ni-
skim emisijama NOX. U TE „Stanari“
emisije SO2 i NOx su ispod 200 mg/m3.
Emisije ~vrstih ~estica ispod 30 mg/m3
kontroli{u se kori{}enjem vre}astih filte-
ra koje karakteri{e efikasnost od 99 od-
sto. Vazduhom hla|eni kondenzator je
novina u odnosu na TE koje postoje u
okru`enju i u BiH. Po{to vodotoci u
okru`enju termoelektrane nisu dovolj-
nog kapaciteta da bi moglo da postoji vo-
deno hla|enje para na izlazu trostepene
turbine sa jednim me|upregrejavanjem
kondenzuje se u vazduhom hla|enom
kondenzatoru spolja{njeg tipa sa prinud-
nom promajom. Vazduhom hla|eni
kondenzator montiran je na ~eli~nu kon-
strukciju na visini od 32 metra i sa~inja-
va 30 modula ventilator, svaki snage 90
kW. Dimenzije povr{ine koju zauzima
sistem su 70x60m. Osnovne prednosti
tog sistema jesu smanjen uticaj na ̀ ivot-
nu sredinu, kra}e vreme izgradnje, lak{e
rukovanje i regulacija ukupnog sistema. 

Pored tih inovacija TE „Stanari“ kao
nova elektrana ima znatna pobolj{anja
sa aspekta upravljanja omogu}avaju}i
pra}enje i upravljanje svim parametri-
ma elektrane. Takva elektrana pozitivno
uti~e na bezbednost celog energetskog
sistema Bosne i Hercegovine. 

^vrsti otpad, pepeo, koji nastaje sago-
revanjem uglja bi}e transportovan na
specijalna odlagali{ta da ne ugro`ava `i-
votnu sredinu. Kasete, koje i iskopane u
zemlji, u kojima }e se u narednih nekoli-
ko godina deponovati pepeo su postavlje-
ne na nekoliko lokacija. Kaseta je oblo`e-

na nepropusnom plasti~nom folijom, sa
ugra|enom drena`om lokacije tako da
nema mogu}nosti pojave otpadnih voda
koje bi na{le put u glavne vodotoke. Ka-
da se jedna takozvana kaseta napuni, bi}e
prekrivena folijom i hermeti~ki zatvore-
na, a zatim }e biti prekrivena debelim slo-
jem zemlje. Ta povr{ina bi}e ponovo ob-
ra|ena, a biljne kulture }e tu biti zasa|e-
ne i zemlja vra}ena u prvobitno stanje.
Taj proces rekultivacije zemlje }e se spro-
vesti ne samo na kasetama oko elektrane
ve} se uveliko sprovodi na celom rudni-
ku, kao {to je predvi|eno zakonom, te }e
posle iskopavanja uglja biti vra}ena plod-
na zemlja i zasa|eno rastinje.

Trenutni zakoni u Bosni i Hercegovi-
ni su usagla{eni sa Evropskom zajedni-
com, agencijom Evropske unije koja
kontroli{e i poma`e zemljama Jugoi-
sto~ne Evrope da pobolj{aju standarde
proizvodnje energije. Instrukcijom
Energetske zajednice sve elektrane koje
su upotrebnu dozvolu dobile pre 2017.
godine du`ne su da se prilagode direkti-
vi za velika lo`i{ta (LCPD) a elektrane
koje }e dobiti dozvolu posle 2017. du`ne
su da ispune znatno stro`e parametre
nove direktive za industrijske emisije
IED. Proces usagla{avanja, sa starijom
direktivom LCPD, usled starije flote
elektrana je kompleksan i finansijski ja-
ko zahtevan ali je neminovan i u Srbiji i
u Bosni i Hercegovini. TE „Stanari“ su
od po~etka gra|eni po EU standardima,
te ispunjavaju i trenutne evropske stan-
darde ali zbog datuma dobijanja dozvo-
le potpadaju pod LCPD direktivu {to je i
eksplicitno potvrdila Energetska zajed-
nica. Ipak u TE „Stanari“ o~ekuju da }e
iako termoelektrana nije u startu plani-
rana sa najnovijim granicama IED di-
rektive, ispunjavati i novu regulativu.

G. Vlaovi}

SAVA MIRKOVI], direktor Rudnika i Termoelektrane „Stanari“

Moderna elektrana po 
evropskim standardima

B ez elektri~ne energije svet ne bi
mogao da funkcioni{e. Energija
pokre}e privredu i svakako pove-
}ava `ivotni standard. Da bi i{la
u korak sa Evropom i za{titila ̀ i-

votnu sredinu, ali i dalje proizvodila
elektri~nu energiju, Bosna i Hercegovi-
na se 2005. godine ugovorom obavezala
da }e biti ~lanica Energetske zajednice
Jugoisto~ne Evrope. 

Na primenu istih standarda su se oba-
vezale i ostale ~lanice Energetske zajed-
nice. Implementacijom odgovaraju}ih
direktiva i uredbi Evropske unije u pod-
ru~jima elektri~ne energije, gasa, za{tite
`ivotne sredine, konkurencije, obnovlji-
vih energetskih resursa, energetske efi-
kasnosti, nafte i statistike, BiH kao jedna
od potpisnica ugovora obavezala se da }e
unaprediti i modernizovati energetski
sektor. ^lanstvom u Energetskoj zajed-
nici, BiH je preuzela obavezu da od 2017.
godine primeni evropske propise, a elek-
tri~nu energiju proizvodi u skladu sa EU
propisima. Ceo region zapadnog Balka-
na je bogat prirodnim resursima za pro-
izvodnju elektri~ne energije, vodom i
ugljem. Ve}ina termoelektrana je izme-
|u 30 do 50 godina starosti i koriste lig-
nit iz lokalnih rudnih basena. Uglavnom
usled zastarele opreme ali i nedovoljnog
odr`avanja, ve}inu termoelektrana u re-
gionu karakteri{e niska energetska efika-
snost i visok nivo zaga|enja. 

Danas kada je termoelektrana zavr{e-
na i spremna za komercijalni rad o uspe-
{no realizovanom projektu razgovara-
mo sa direktorom Rudnika i Termoe-
lektrane „Stanari“, Savom Mirkovi}em.

Kako su izgledali Stanari pre 13 go-
dina i sta je EFT uradio?

- Stanari su te 2004. godine bili mala
mesna zajednica grada Doboja. Mesto je
nastalo i razvijalo se sa lokalnim rudni-
kom ‘Stanari’ koji je bio pred likvidaci-
jom, rudari uglavnom na socijalnoj po-
mo}i, a mehanizacija u proizvodnji u je-
dva upotrebljivom stanju. Mesto je izgle-
dalo kao i rudnik, lepo i tu`no. Ulazak
EFT-a sa dugoro~nim razvojnim plano-
vima je od starta imao vrlo pozitivne
efekte. Naime, kada smo preuzeli rudnik
vratili smo na posao sve radnike, od ko-
jih je ve}ina bila na prinudnom odmoru,
isplatili im zaostale zarade i preduzetim
merama pru`ili im {ansu da rade i dobro
zara|uju. Proizvodnja je modernizova-
na, poslovanje rudnika je stabilizovano a
vremenom je privuklo nove rudare ali i
uticalo na razvoj samog mesta Stanari.

Kakvo je bilo u~e{}e dr`ave u razvo-
ju projekta i {ta }e ona dobiti njegovo
realizacijom?

- Izgradnja termoelektrane je podsta-
kla novi razvojni ciklus sa {irim ekonom-
skim efektom u celoj Republici Srpskoj i
Bosni i Hercegovini. EFT „Stanari“ }e za-
po{ljavati oko 900 radnika koji }e imati
jasnu perspektivu i sigurnost jer }e re-
dovno primati li~ne dohotke koji su
znatno iznad dr`avnog proseka. Pored
toga, dr`ava i lokalna zajednica ubira}e
poreze, a EFT „Stanari“ }e im upla}ivati i
koncesione naknade. I sve to minimum

slede}ih 40 godina. U tom periodu se
mo`e napraviti mnogo toga novog. Od
dr`ave smo dobili punu podr{ku za na{
projekat na administrativnom i tehni~-
kom nivou. Ministarstva su odgovarala
u skladu sa potpisima, davala nam mi-
{ljenja a kada je bilo potrebno u~estvova-
la u pregovorima sa kineskom razvoj-
nom bankom. Tako|e va`na je bila i po-
mo} koju smo dobili od na{e ambasade
u Kini jer bez njih bi se te{ko sna{li. Na
primer ocariniti svu opremu koju smo
uvezli je samo po sebi bio podvig, ali smo
zaista na svim nivoima dobijali podr{ku.
Iako dr`ava nema nikakvu ulogu u~esni-
ka u finansiranju projekta slobodan sam
da ka`em da smo napravili fantasti~an
odnos i fantasti~an rezultat.

Kako je izgledala saradnja sa kine-
skim partnerima?

- Firma Dongfang Electric Corpora-
tion je jedna od vode}ih firmi za izgrad-
nju energetskih objekata u svetu. Sarad-
nja sa njima na na{em projektu „Stana-
ri“ je tekla dobro ali trebalo nam je vre-
mena da na|emo „zajedni~ki jezik“. Na-
ime kineske metode rada su druga~ije od
na{ih, od rada u tri smene i {est dana u
nedelji, do njihovog rasporeda. Nama je
to ponekad izgledao haoti~no, ali njiho-
va predanost radu i rezultat koji su posti-
gli dokazuje suprotno. Ve}ina Kineza ko-
ji su nagledali gradnju govori engleski i
rad sa njima ovih par godina nas je nate-
rao da nau~imo puno o kulturi tih ljudi.
Kinezi su se jako trudili da poslovno sa-
ra|uju sa {to vi{e lokalnih firmi, jer to
njima smanjuje tro{kove prevoza, avio-
na i sme{taja, tako da su na primer mal-

tene svi gra|evinski radovi izvedeni od
strane lokalnih partnera. Naravno, iako
ugovorom to nije bilo definisano kao na-
{a nadle`nost, mi smo svakodnevno po-
magali da se i oni {to bolje sporazumeju.
^injenica da smo sa DEC potpisali stra-
te{ki ugovor o saradnji pokazuje koliko
smo i mi i oni zadovoljni postignutim.

Pustili ste elektranu u rad. Da li to
zna~i da je va{ posao olak{an? Sta ra-
dite vi i va{ tim?

- Da, elektrana je pu{tena u probni
rad ali to zahteva jo{ vi{e pa`nje i pra}e-
nje rada na{eg novog postrojenja. Tre-
nutno se vr{e sva merenja i testovi na sa-
mom postrojenju i zasad imamo odli~-
ne rezultate. Nijedna elektrana ne radi
sama od sebe i svaki trenutak rada zah-
teva veliku pa`nju i budnost ljudi koji su
zaposleni u elektrani. Mi u na{em timu,
imamo 120 ljudi koji rade u tri smene,
tako da nije ba{ da nema posla oko elek-
trane, ja je do`ivljavam kao dete koje je
pro{lo pubertet ali ima jo{ dosta da bi
zaista bila odrasla osoba.

Imaju}i u vidu da ovaj region Bosne
ima jako nisku zaposlenost da li ima-
te zahteve za zapo{ljavanje i donacije?

- Zahteva za zapo{ljavanje ima dosta
ali mi smo firma koja stalno tra`i visoko
obrazovane mlade ljude sa ̀ eljom za na-
predovanje i usavr{avanje ili sa nekim is-
kustvom u termoelektranama. Naravno
pojavljuju se tu i tamo pritisci i molbe, ali
nau~ili smo ve} da preporuku primamo
ali da }e biti zaposlen onaj koji je najbolji,
ili ako nema dovoljno dobrog ne}emo
nikog zaposliti. Osim {to je to suprotno

na{im vrednostima, jednostavno glupo
je zapo{ljavati nekoga kao uslugu, a taj
neko }e sedeti tu sa vama 30 godina i ne-
}e ni{ta uraditi. To je recept za propast.
Ono {to vidimo da na`alost ~esto nema
kvalitetnog kadra me|u prijavljenima pa
tra`imo re{enja i u okolnim zemljama.
Zahteve za donacijama stalno dobijamo,
ali je politika na{e firme da ula`emo u lo-
kalnu zajednicu u obrazovanje i kulturu.
To su „na{a“ deca, tj. deca na{ih radnika
i njihovih bli`ih. Tako smo od po~etka
dolaska u Stanare razvili dobar odnos sa
Osnovnom {kolom „Desanka Maksimo-
vi}“ iz Stanara i podru~nim {kolama u
okru`enju kao i {kolama u Doboju. Mi tu
{kolu poma`emo na razne na~ine i kroz
ulaganje u samu {kolu i u~enike te {kole.
Deca su na{ fokus.

Kakav je va{ odnos sa lokalnom za-
jednicom?

Novooformljena op{tina Stanari je od
samog po~etka na{ partner na ovom ve-
likom projektu. Na{a saradnja se mani-
festuje u zajedni~kim projektima kao {to
je bila izgradnja Doma kulture u Stana-
rima, pro{irenje i ~i{}enje korita reke
Ostru`nje radi odbrane od poplava, kao
i pomo} {kolama, i sve to sa ciljem da
stanovnici Stanara imaju {to kvalitetniji
`ivot u ovom lepom mestu. Na{a o~eki-
vanja su da op{tina postane najkvalitet-
nija op{tina za ̀ ivot u BiH.

Koje su pote{ko}e na koje ste nai{li
tokom razvoja projekta?

- Tokom razvoja projekta Stanari bi-
lo je dosta pote{ko}a u startu, naro~ito
sa pregovorima sa kineskom bankom,
za njih je Dongfang bio poznat ali Bosna
im je nepoznata kao lokacija a jo{ vi{e od
toga nisu navikli da rade privatne pro-
jekte, ve} samo dr`avne. To dogovaranje
kredita je trajalo dve godine. Sa druge
strane te dve godine su nam dale dovolj-
no vremena da isplaniramo gradnju do
poslednjeg detalja. Samim tim elektrana
je zavr{ena tri meseca pre plana, ali smo
jo{ u probnom radu proizveli impresiv-
nih 1.000.000 megavat ~asova. To je vr-
lo neuobi~ajeno za projekte te veli~ine
koji ~esto kasne u realizaciji. 

Po ~emu je TE „Stanari“ specifi~na u
odnosu na druge termoelektrane u re-
gionu?

- Termoelektrana „Stanari“ je prva
privatna termoelektrana u ovom delu
Evrope i prva nova elektrana na ugalj
posle 30-ak godina ako ne ra~unamo
nov blok u Sloveniji. Svakako moram
naglasiti na{u posve}enost za{titi `ivot-
ne sredine koja je stavljena u prvi plan
ve} pri planiranju. Tako smo mi sami
sebi na po~etku bili zadali stro`e kriteri-
jume za o~uvanje kvaliteta vazduha tj
propisali dozvoljene koncentracije emi-
tovanja cestica iz dimnjaka na osnovu
evropskih zakona. Odlu~ili smo se da
projekat prilagodimo evropskoj direkti-
vi koja je na snazi u razvijenim zemlja-
ma i projektovali smo elektranu da bu-
de uskla|ena direktivi o velikim lo`i{ti-
ma. Od ove godine taj zakon se prime-
njuje i u BiH i to nam je dokaz da nismo
pogre{ili jer smo prva elektrana koja je
uskla|ena sa evropskim propisima.

G. Vlaovi}

Izvo|a~ radova kineski
energetski gigant

Glavni izvo|a~ radova po sistemu klju~ u
ruke je kineska dr`avna kompanija Dong-
fang Electric Corporation (DEC), vode}a kine-
ska energetska kompanija specijalizovana za
izgradnju razli~itih velikih energetskih po-
strojenja: termoelektrana, hidroelektrana,
gasnih elektrana, nuklearnih elektrana, ve-
troparkova i solarnih elektrana. Godi{nja
proizvodnja DEC u instaliranoj snazi iznosi
35.000 MW, {to je otprilike kao {est proiz-
vodnih kapaciteta cele Srbije.

Partnerstvo sa lokalnom zajednicom
Novostvorena lokalna zajednica zadovoljna je saradnjom sa EFT grupom, termoelektranom

i rudnikom „Stanari“, tvrde nadle`ni u op{tini Stanari. Okosnicu razvoja op{tine, ka`u, ~ini upra-
vo ta saradnja. Vi{e od 95 odsto prihoda koje op{tina ostvaruje dolazi upravo od termoelektra-
ne i rudnika.

Sinergija ciljeva odr`ivog razvoja i partnerskog odnosa izme|u lokalnih zajednica i kompanije
EFT - Rudnik i Termoelektrana „Stanari“ postoji od samog dolaska investitora u Stanare po~etkom
2005. godine. Istorija uklju~uje veliki broj realizovanih infrastrukturnih projekata kao {to su izme-
{tanje plavnih korita reka i stalnu podr{ku obrazovanju mladih koja traje sve godine prisustva kom-
panije EFT u „Stanarima“. 

\acima iz Stanara se posve}uje posebna pa`nja, |aci prvaci svake godine dobijaju |a~ke torbe
u septembru a najbolji |aci na kraju {kolske godine dobijaju adekvatne edukativne donacije i po-
klone. Osnovnim {kolama iz Doboja , rajem 2015. godine su donirana neophodna sredstva za sa-
naciju u~ionica i kupovinu obrazovnih materijala koji su stradali nakon velikih poplava. EFT je tokom
letnjeg raspusta 2016. na zahtev uprave Osnovne [kole Desanka Maksimovi} kompletno rekon-
struisao krovove svih objekata zgrade ~ime je omogu}en bezbedan nastavak ~asova u zimskom
periodu. U EFT-u ka`u da je Strategija kompanije EFT - Rudnik i Termoelektrana „Stanari“ odr`iv
razvoj kompanije ali i zajednice u kojoj rade i u kojoj nameravaju dugo da ostanu.

U Bosni i Hercegovini izgra|ena nova termoelektrana nakon 29 godina

Privatna investicija 
vredna 550 miliona evra

U FOKUSU
RAZGOVOR

Za{tita `ivotne sredine stavljena u prvi plan: Sava Mirkovi}, 
direktor Rudnika i Termoelektrane „Stanari“
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Obnovljivi izvori elektri~ne energije u Evropi sve zastupljeniji

Pogoduju ekologiji ali i namet za potro{a~e

U
decembru pro{le godine je
postignut globalni dogovor
u vezi klimatskih promena.
Sporazum koji je potpisan u
Parizu predstavlja akcioni
plan koji ima za cilj da

uspori klimatske promene izazvane
rastom temperature. Zemlje potpisni-
ce su se obavezale da prilagode svoju
politiku u skladu sa dogovorenim. 

Klimatska politika Evropske unije je
dala veliki doprinos postizanju global-
nog klimatskog sporazuma. Evropski
lideri su jo{ u oktobru 2014. godine
usvojili novi klimatski i energetski
okvir koji do 2030. godine predvi|a
smanjenje emisije gasova staklene ba-
{te od najmanje 40 odsto u odnosu na
baznu 1990. godinu, udeo proizvodnje
iz obnovljivih izvora u finalnoj potro-
{nji energije od najmanje 27 odsto i
pobolj{anje energetske efikasnosti od
najmanje 27 odsto. Taj okvir predsta-
vlja nadogradnju prethodnog paketa
~ija je ciljna godina bila 2020, a koji je
podrazumevao smanjenje emisije ga-
sova staklene ba{te od najmanje 20 od-
sto u odnosu na baznu 1990. godinu,
udeo proizvodnje iz obnovljivih izvora
u finalnoj potro{nji energije od najma-
nje 20 odsto i pobolj{anje energetske
efikasnosti od najmanje 20 odsto. Je-
dan od osnovnih delova sprovo|enja
zacrtane politike se odnosi na proiz-

vodnju elektri~ne energije, odnosno na
pove}anje udela proizvodnje struje iz
obnovljivih izvora, odnosno smanjenja
proizvodnje elektri~ne energije iz fosil-
nih goriva koji su zna~ajni emiteri ga-
sova koji stvaraju efekat staklene ba{te.

Proizvodnja struje iz obnovljivih iz-
vora podrazumeva proizvodnju iz ener-
gije vetra, sunca, biomase, plime i oseke,
te proizvodnju iz hidro i geotermalnih
izvora. Pove}anjem udela obnovljivih iz-
vora u proizvodnji struje, pored postiza-

nja ciljeva klimatske politike, EU sma-
njuje zavisnost od, prete`no uvoznih, fo-
silnih goriva. Ipak, iako proizvodnja
elektri~ne energije iz ovih izvora iz godi-
ne u godinu postaje jeftinija, jo{ uvek je
neophodno znatno subvencionisanje
njenih proizvo|a~a, kako bi ovakva
energija bila konkurentna na tr ì{tu.

Zemlje ~lanice su prihvatile obave-
zuju}e nacionalne ciljeve za podizanje
udela obnovljivih izvora u podmiriva-
nju potro{nje energije, a zavise od po-

laznih ta~aka zemalja i njihove spo-
sobnost da se dodatno pove}a proiz-
vodnja iz obnovljivih izvora energije.
U zemljama ~lanicama koje u velikoj
meri subvencioni{u ovakvu proizvod-
nju postoji veliko optere}enje nameti-
ma ka krajnim korisnicima, koje u
najve}oj meri ~ine potro{a~i iz katego-
rije doma}instava, te na primer u Ne-
ma~koj su ra~uni za elektri~nu energi-
ju uve}ani za 28 odsto da bi isplatili
date subvencije. Dosada{nja realizaci-

ja subvencionisanja proizvodnje elek-
tri~ne energije iz obnovljivih izvora je
pokazala da pojedine zemlje nemaju
dovoljnu ekonomsku snagu da bi ova-
kve mere sprovodile u skladu sa o~e-
kivanjima, te da ulaze u velike bud`et-
ske probleme i dodatna zadu`ivanja.

Skoro svaki ~etvrti kilovat ~as, od-
nosno 27,4 odsto od ukupno proizve-
dene neto elektri~ne energije u Evrop-
skoj uniji u 2014. godini do{ao je iz
nuklearnih elektrana, dok gotovo sva-

ki drugi, odnosno 47,6 odsto, dolazi iz
elektrana koje koriste fosilna goriva.
Ukupan udeo proizvodnje iz obnovlji-
vih izvora je iznosio oko jedne ~etvrti-
ne, tj. 25 odsto, pri ~emu je najve}i
udeo u neto proizvodnji elektri~ne
energije u 2014. godini imala proiz-
vodnja iz hidroelektrana (13,2 odsto),
a sledile su proizvodnja iz vetra (8,3
odsto) i solarne energije (3,2 odsto).

Takva struktura proizvodnje struje
ukazuje na to da je sprovo|enje politike
pove}anja proizvodnje iz obnovljivih
izvora dalo zna~ajne rezultate, me|u-
tim isto tako je uo~ljivo da je jo{ uvek
najve}i deo elektri~ne energije proizve-
den iz fosilnih goriva. Tako|e, prime-
tan je zna~ajan udeo proizvodnje iz nu-
klearnih elektrana, koja bi u narednim
godinama, pre svega zbog planova Ne-
ma~ke o dodatnom zatvaranju ovih
objekata, trebala biti redukovana. 

Ostaje otvoreno pitanje u kojoj meri
}e se smanjenje proizvodnje iz nuklear-
ne energije nadoknaditi iz obnovljivih iz-
vora, odnosno da li }e se deo te energije
nadoknaditi iz fosilnih goriva. Intenzitet
rasta proizvodnje iz obnovljivih izvora }e
pre svega zavisiti od spremnosti i eko-
nomske sposobnosti pojedinih zemalja
za subvencionisanje takve proizvodnje.
Evidentno je da }e elektroenergetski si-
stemi u EU u bliskoj budu}nosti nastavi-
ti da zavise od energije fosilnih goriva i da

}e proces njene supstitucije biti dugotra-
jan. Proizvodnja energije iz obnovljivih
izvora u zemljama na{eg regiona koje te-
`e ~lanstvu u Evropskoj uniji, ima ve}i
udeo u ukupnoj proizvodnji nego u
mnogim zemljama ~lanicama.

Podaci za 2014. godinu govore o to-
me da zemlje regiona koje nisu ~lani-
ce, polovinu svoje proizvedene energi-
je dobijaju iz obnovljivih izvora, dok
neke zemlje ~lanice imaju veoma mali
udeo poput Ma|arske. Evidentno je da
u tim zemljama, a posebno u Albaniji i
Bosni i Hercegovini postoji dodatni
prostor za izgradnju kapaciteta na fo-
silna goriva, a da se pri tome zadovolje
kriterijumi Evropske unije o procentu-
alnom udelu takve proizvodnje. Taj
prostor daje mogu}nost da se izgrad-
njom efikasnih i isplativih elektrana na
fosilna goriva, uz iskori{}enje postoje-
}ih prirodnih resursa, znatno pobolj{a
ekonomski polo`aj tih zemalja. Mno-
go va`nije od novih ‘greenfield’ investi-
cija, a u vidu za{tite i pobolj{anja ̀ ivot-
ne sredine, postoji veliki potencijal u
zameni postoje}ih, zastarelih, manje
efikasnih i ekolo{ki ne(dovoljno) pri-
hvatljivih termoelektrana, {to bi rezul-
tiralo pozitivnim ekonomskim efekti-
ma i smanjenju emisija {tetnih gasova,
a {to bi se pre svega mogla biti prilika
za Srbiju, Bosnu i Hercegovinu i Crnu
Goru. R. D.

Problemi energetskih kompanija na Starom kontinentu

Strmoglav pad cena struje na tr`i{tu

O
d 2011. godine na tr`i{tima u
Evropi dolazi do sunovrata
cena struje. Posebno je izra-
`en pad na tr`i{tu u Nema~-
koj koji se preslikava i na sve
ostale delove Evrope. Osnov-

ni razlog za to je porast ponude na tr`i-
{tu uzrokovan naglim razvojem obno-
vljivih izvora energije (potpomognutih
ekstremnim subvencijama dr`ave) ali i
padom potra`nje u Evropi.

Tradicionalne elektrane koje rade na
ugalj i na nuklearno pogonsko gorivo
proizvode kontinuiranu struju, tehni~ki
nisu dizajnirane da menjaju proizvod-
nju na lak na~in. S obzirom da struja
proizvedena iz obnovljivih izvora ima
prednost, jer je 100 odsto subvencioni-
sana pri ulasku u energetski sistem u
poslednjih par godina dolazilo je do ap-
surdnih situacija gde proizvo|a~i pla}a-
ju operatoru sistema da preuzme njiho-
vu struju u sistem da ne bi gasili elektra-
ne. U Nema~koj 25. decembra .2012.
dnevna cena struje je bila -56.87 evra po
megavatu, u pore|enju sa
prose~nom godi{njom ce-
nom od 42.6 evra po mega-
vatu. 

Novonastala situacija je
bila vidljiva u ~itavoj Evro-
pi i to se odrazilo na vred-
nost najve}ih evropskih
energetskih kompanija. Na
svom vrhuncu u 2008. go-
dini vrednost 20 najve}ih
energetskih kompanija u
Evropi je bila ve}a od 1.000
milijardi evra a 2013. godi-
ne njihova vrednost je pala
ispod 500 milijardi evra.
Sli~ni efekti se mogu videti,

manje ili vi{e kod svih velikih elektro-
privreda u Evropi.

Me|utim energetske kompanije su
bile u problemu i pre naglog razvoja
izvora obnovljive energije. U prvoj de-
kadi 21 veka do{lo je do velikih inve-
sticija u proizvodne kapacitete bazira-
ne na pretpostavci stabilnih visokih
cena elektri~ne energije. Zbog drasti~-
nog pada cene struje posebno su nu-
klearne i gasne elektrane u{le u pro-
bleme, a usled razloga koji su se dogo-
dili i van Evrope.

Nuklearna katastrofa u Fuku{imi
motivisala je Nema~ku vladu da pro-
meni postoje}u odluku o produ`etku
rada osam reaktora kao i zatvaranje
svih ostalih nuklearki do 2022. godine.
Iako je postojala ranija odluka o poste-
penom zatvaranju nuklearnih reakto-
ra to politi~ko ubrzanje je jako uzdr-
malo nema~ke energetske kompanije.
Prvi plan je napravljen 2001, zatim je
dogovoren novi plan 2010, a posle ne-
sre}e u Fuku{imi, u martu 2011, do{lo

je do nove promene i hitnih mera za-
tvaranja osam reaktora.

Drugi razlog pada cene struje je raz-
voj tehnologije proizvodnje gasa iz {kri-
ljaca koji je posebno podr`an u Ameri-
ci. Razvoj te tehnologije doveo je do
smanjenja potro{nje uglja na ameri~-
kom tr`i{tu. Taj vi{ak uglja zavr{ava u
Evropi, postaje najisplativija sirovina za
proizvodnju elektri~ne energije i dovo-
di do zna~ajnog pada cena. Ako se ovo-
me doda i kolaps cena CO2 certifikata
(dozvola za proizvodnju ugljen dioksi-
da) onda je jasno za{to je ugalj postao
dominantan u pore|enju sa svim osta-
lim fosilnim gorivima ali i dalje ni blizu
jeftin kao proizvodnja iz obnovljivih iz-
vora energije i nuklearnih elektrana.

Posto su subvencionisani, obnovlji-
vi izvori se na tr`i{tu pojavljuju bez ika-
kve cene i u velikoj koli~ini, zatim su
najjeftinije nuklearne elektrane ~iji ope-
rativni tro{kovi su procenjeni izme|u
14 i 19 evra po megavat satu, zatim fo-
silna goriva, prvo ugalj sa prose~nom

proizvodnom cenom od 25 evra po
megavat satu i na kraju gasne elektrane
sa proizvodnom cenom od 31 evra po

megavat satu. 
Takva energetska politika

stvara velike probleme proiz-
vo|a~ima posebno u Ne-
ma~koj gde uz pomo} sub-
vencija obnovljivi izvori sve
vi{e potiskuju konvencional-
nu proizvodnju. Procenjuje
se da dve najve}e nema~ke
energetske kompanije E.ON
i RWE trenutno gube novac
na 30 do 40 odsto svojih elek-
trana na fosilna goriva. 

Na postoje}u krizu prvi je
reagovao E.ON u obliku re-
strukturiranja te je kreirao
dve nove kompanije: Uniper

(skra}eno od „Unique Performance“)
sa konvencionalnom proizvodnjom i
trgovinom i drugu sa mati~nim ime-
nom E.ON pod kojom su obnovljivi iz-
vori, potro{a~i i mre`a. Kriti~ari smatra-
ju da je time firma nepravedno podelje-
na u dobru i profitabilnu i lo{u i gubita-
{ku. Uskoro se o~ekuje sli~an potez i
druge najve}e nema~ke energetske
kompanije u RWE-a.

U Nema~koj postoji oko 21 gigava-
ta instaliranih proizvodnih kapaciteta
na lignit od kojih }e se od oktobra 2016.
do oktobra 2019. zatvoriti oko 13 odsto.
Operatori tih elektrana }e dobiti kom-
penzaciju od 1,6 milijardi evra za izgu-
bljeni profit od dr`ave Nema~ke zbog
promene politike, sto je odobreno i od
strane Evropske komisije. R.D.

Stanje u na{em regionu
U region Jugoisto~ne Evrope, koji je cenovno definisan od Ma|arske pa

dalje ka jugu, trend pada cena struje nije takav kao u Evropskoj uniji, ali
je ipak primetno da dolazi sa zaka{njenjem. Cena elektri~ne energije u

Ma|arskoj, koja je referentna za na{ region, tako|e je u padu ali manje nego u
Nema~koj. U Ma|arskoj kao i zemljama Zapadnog Balkana proizvodnja iz ob-
novljivih izvora jo{ uvek ne predstavlja zna~ajnu stavku u energetskom bilan-
su pa prema tome energetske kompanije koje proizvode struju iz fosilnih go-
riva jo{ uvek ne ose}aju pritisak kao u Nema~koj. Pad cena u regionu je u veli-
koj meri posledica uvoza vi{kova proizvodnje koji dolaze iz Nema~ke pa potro-
{a~i u`ivaju nize cene. Ipak taj uvoz nije dovoljan da u totalu zameni lokalne
manje efikasne proizvo|a~e te je cena u regionu uvek ve}a nego u Nema~koj
i predstavlja me{avinu ta dva izvora. Sa planiranim zatvaranjem nuklearnih
elektrana u centralnoj i zapadnoj Evropi, kao i elektrana na fosilna goriva koje
nisu ekonomski isplative, vi{kovi koji trenutno dolaze u na{ region }e nestati, i
u narednim godinama mo`e se o~ekivati da se cene izme|u dva dela Evrope iz-
jedna~e pa ~ak i da se energija izvozi ka centralnoj Evropi. 

Gradnjom obnovljivih izvora i mi mogli u`ivati ni`e cene elektri~ne energi-
je. Me|utim, da bi se finansirala takva politika subvencionisane energije, po
pravilima Evropske unije, tro{ak moraju da snose krajnji potro{a~i, tj. doma-
}instva. Samim tim bi cene u Srbiji morale da se utrostru~e da bi bile sli~ne Ne-
ma~koj. U svetlu ograni~enih bud`eta stanovni{tva, mnoge manje razvijene
zemlje jako pa`ljivo sprovode politiku gradnje obnovljivih izvora.
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Nema~ka najve}i proizvo|a~ struje u EU
Poslednji zvani~no dostupni podaci Eurostata o proizvodnji struje u Evropskoj uniji se od-

nose na 2014. godinu i pokazuju da je u toj godini ukupna neto proizvodnja, odnosno proiz-
vodnja struje koja je plasirana u elektri~nu mre`u, iznosila 3.030 milijardi kilovat ~asova. Naj-
vi{i nivo neto proizvodnje elektri~ne energije u 2014. godini me|u ~lanicama EU je imala Ne-
ma~ka, sa udelom u proizvodnji od 19,5 odsto, odmah iza nje je Francuska sa 17,8 odsto, dok
je jo{ jedino Velika Britanija ~lanica sa dvocifrenim udelom od 10,6 odsto

Prikaz konstantnog pada cena na Nema~koj berzi EEX u poslednjih osam godina


